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76413 ‐ خواندن سورهی فاتحه به هنام خواستاری و عقد

سوال

جوان هستم در شُرف ازدواج. جای که مخواهم ازدواج کنم کاری انجام مدهند که به آن قرائت فاتحه مگویند، به این

صورت که هرگاه مردی قصد ازدواج مکند سورهی فاتحه را مخوانند و به این مناسبت عدهای از نزدیان مرد را دعوت

مکنند و از آنان با شیرین و شربت پذیرای مشود. آیا خواندن فاتحه در این حالت سنت است؟ و اگر چنین است چه

آثاری بر این کار مترتب مشود؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

خواندن سورهی فاتحه هنام عقد ازدواج یا خواستاری سنت نیست بله بدعت است، زیرا اختصاص چیزی از قرآن برای

ی کار خاص جایز نیست مر بر اساس دلیل.

ابوشامهی مقدس در الباعث عل إنار البدع والحوادث (۱۶۵) مگوید:

مخصوص گرداندن عبادات به اوقات خاص که شریعت قرار نداده شایسته نیست، زیرا شخصِ ملف صاحب اختیار

تخصیص نیست و این در اختیار شارع است.

از علمای کمیسیون دائم فتوا پرسیده شد: آیا خواندن سورهی فاتحه در هنام خواستاری مرد از زن بدعت است؟

آنان چنین پاسخ دادند:

خواندن سورهی فاتحه هنام خواستاری مرد از زن یا هنام عقد بدعت است.

همچنین بر خواندن سورهی فاتحه هیچ ی از احام عقد مترتب نمشود زیرا خواندن فاتحه به معنای اتمام عقد ناح نیست

و مهم قبول و ایجاب با حضور ول زن و دو شاهد است.

سنت این است که هنام عقد ناح خطبهی حاجت خوانده شود.

از عبداله بن مسعود ـ رض اله عنه ـ روایت است که گفت:

رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ خطبهی حاجت را در هنام ناح و دیر کارها به ما یاد داد [که چنین است]:
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 ندُ اشهالَه، و ادِيه ََل فضلن يمو ،لَه لضم ََف هال هدِهن ينَا، منفُسورِ ان شُرم وذُ بِهنَعو ،هرتَغفنَسو ينُهتَعنَس ،همدَ لنَّ الحا

الَه ا اله واشهدُ انَّ محمدًا عبدُه ورسولُه.

(ستایش از آن اله است، از او یاری جسته و آمرزش مخواهیم و از بدیهای نفس خویش به او پناه مبریم. اله هرکه را

هدایت کند او هیچ گمراه کنندهای نخواهد داشت و هرکه را گمراه سازد هدایتری نخواهد یافت، و گواه مدهم که معبودی

به حق نیست جز اله و گواه مدهم که محمد بنده و پیامبر اوست).

يا ايها النَّاس اتَّقُواْ ربم الَّذِي خَلَقَم من نَّفْسٍ واحدَة وخَلَق منْها زَوجها وبث منْهما رِجالا كثيراً ونساء واتَّقُواْ اله الَّذِي

تَساءلُونَ بِه والارحام انَّ اله كانَ علَيم رقيباً [نساء: ۱]

(ای مردم از پروردگارتان که شما را از نفس واحدی آفرید و جفتش را [نیز] از او آفرید و از آن دو مردان و زنان بسیاری

پراکنده کرد پروا دارید و از اله که به [نام] او از همدیر درخواست مکنید پروا نمایید و زنهار از خویشاوندان مبرید که

همواره اله بر شما نهبان است)

يا ايها الَّذِين آمنُواْ اتَّقُواْ اله حق تُقَاته ولا تَموتُن الا وانتُم مسلمونَ [آل عمران: ۱۰۲]

(ای کسان که ایمان آوردهاید تقوای اله را آنونه که حق تقوا است پیشه سازید و نمیرید مر در حال که مسلمانید)

يا ايها الَّذِين آمنُوا اتَّقُوا اله وقُولُوا قَولا سدِيداً (۷۰) يصلح لَم اعمالَم ويغْفر لَم ذُنُوبم ومن يطع اله ورسولَه فَقَدْ فَازَ فَوزاً

عظيماً [احزاب: ۷۰ ـ ۷۱]

(ای کسان که ایمان آوردهاید تقوای اله را پیشه سازید و سخن استوار گویید (۷۰) تا اعمال شما را به صلاح آورد و

گناهانتان را بر شما ببخشاید و هر کس از اله و پیامبرش اطاعت کند بش به رستاری بزرگ نائل آمده است)

این روایت را ابوداود (۲۱۱۸) روایت کرده و علامه آلبان در صحیح سنن اب داود آن را صحیح دانسته است.

اما مردم از این سنت روی گردانده و به بدعت چسبیدهاند. از اله متعال مسالت داریم که مسلمانان را به زیبای به دینشان

باز گرداند.

واله اعلم


